Das Perfekt
Ο Παρακείμενος
Χρήση

- εκφράζουμε κάτι που έγινε μεν στο παρελθόν, αλλά συνδέεται και με το παρόν

- αναλογεί άλλοτε στον ελληνικό Παρακείμενο και άλλοτε στον ελληνικό Αόριστο
Σχηματισμός

haben ή sein    +    μετοχή Παρακειμένου


   κλίνεται κανονικά
       πάντα ίδια και πάντα στο 

                           στη 2η θέση

  τέλος της πρότασης

ich

   habe    /   bin
du

   hast     /   bist
er/sie/es
   hat      /   ist
 +
μετοχή Παρακειμένου
wir

   haben  /   sind

ihr

   habt    /   seid

sie/Sie
   haben  /   sind
z.B. Er hat gestern Volleyball gespielt.
       Wir sind um zwei Uhr gekommen.
Haben ή sein?
Τα περισσότερα ρήματα σχηματίζουν τον Παρακείμενο με haben, επομένως βάζουμε κατά κανόνα αυτό το βοηθητικό ρήμα. Οι περιπτώσεις στις οποίες βάζουμε sein είναι κυρίως οι παρακάτω:

1. αμετάβατα ρήματα που φανερώνουν μετακίνηση από ένα σημείο σε ένα άλλο. Τέτοια ρήματα είναι τα ρήματα kommen, gehen, fahren, klettern...

π.χ. Die Katze ist auf den Baum geklettert.
2. αμετάβατα ρήματα που φανερώνουν μεταβολή κατάστασης. Τέτοια ρήματα είναι τα ρήματα sterben (=πεθαίνω), schlafen (=κοιμάμαι) ...


π.χ. Seine Oma ist letztes Jahr gestorben.
3. τα ρήματα sein, werden, bleiben

π.χ. Karl ist Ingenieur geworden.


       Wo bist du gewesen?


       Wir sind da fünf Tage geblieben.
Υπάρχουν βέβαια και ρήματα που σχηματίζουν τη μετοχή με sein χωρίς να υπάγονται απαραίτητα σε κάποια από τις παραπάνω κατηγορίες.

A. Ομαλός σχηματισμός με haben + μετοχή Παρακειμένου
Σε αυτήν την περίπτωση κλίνουμε, όπως είπαμε παραπάνω, κανονικά το haben στη δεύτερη θέση και στο τέλος της πρότασης βάζουμε τη μετοχή Παρακειμένου, η οποία σχηματίζεται ομαλά ως εξής:

π.χ. spielen >>> hat ... gespielt

       machen >> hat ... gemacht

Ιδιαιτερότητες στο σχηματισμό της μετοχής σε ρήματα που...
... το θέμα τους τελειώνει σε


i.  –t, -d, -n, -m         ge-θέμα ρήματος-et

         π.χ. antworten >>> hat geantwortet


       baden >>> hat gebadet


       öffnen >>> hat geöffnet


       atmen >>> hat geatmet

ii.  –ieren         μόνο θέμα ρήματος-t


     π.χ. telefonieren >>> telefoniert

... αρχίζουν από er-, ver-, zer-, be- και ge-         μόνο θέμα ρήματος-t


π.χ. erklären >>> hat erklärt


       verkaufen >>> hat verkauft

           zerstören >>> hat zerstört

           bestellen >>> hat bestellt


       gehören >>> hat gehört

...είναι σύνθετα χωριζόμενα παίρνουν πριν από τη μετοχή και το   πρόθεμα του ρήματος


   π.χ. mitspielen >>> hat mitgespielt
ge – θέμα ρήματος - t














